
Acta 83. Reunió Ordinària de la Junta de la Xarxa per a
la Conservació de la Natura

Dia i hora:  divendres  2 de desembre  de 2022 
de 11:00h a 14:00h

Lloc: Querol

Assistents: Cristina Sànchez (Presidenta – SEO/BirdLife),  Damià Sànchez (Vicepresident - Trenca), Pere
Josep Jiménez (Tresorer – L’Aube) i  Ander Achotegui (Secretari -  Fundació Emys)  i vocalies:  Jesús Ortiz
(Associació CEN), Tomàs Padrosa (Associació Hàbitats), Andrea Córdoba (Associació Mediambiental La
Sínia), Stefan Esser (Associació Sèlvans), Quim Gubau (Consroci Gavarres), Anabel Sànchez (CREAF). Xavi
Jiménez  (GEPEC),  Eduard  Furró  (GOB  Menorca),  Àlex  Bartolí (Submon)  i Josep  Vila  (Universitat  de
Girona).

Convidats: Miquel Rafa (Comissió Experts XCN, Fundació Catalunya La Pedrera) i equip tècnic XCN

Excusen  assistència:  Núria  Valls  (ADEFFA),  Ariadna  Pomar  (Arran  de  Terra),  Sergi  Nuss  (Associació
Naturalistes de Girona) 

Ordre del dia:

• Aprovació actes anteriors Junta XCN

• Aprovació altes i baixes membres XCN

• Incidència  política:  Fons  de  Patrimoni  Natural,  Agència  de  la  Natura,  i

document posicionament sobre transició energètica

• Germinadora de projectes: ajut Fundación Biodiversidad bioeconomia, etc.

• Plataforma persones propietàries per a la conservació de la natura

• Tancament econòmic 2022 i pressupost 2023

• 20 aniversari XCN i Congrés XCN 2023 

• Torn obert de paraules

Comença la reunió amb les paraules de la Cristina Sànchez, com a presidenta de la XCN, que 
dona la benvinguda celebrant la bona assistència de pràcticament tots els membres de la 
Junta. I agraeix a La Sínia i l’ajutament de Querol la bona acollida. 

Es reparteix el flyer informatiu de la XCN, amb tot el recull del que és i representa avui l’entitat, 
i es fa una ronda de presentacions de tota la Junta i equip XCN, ja que hi ha gent que encara no 
es coneix. 

• Es procedeix a tractar els diferents punts de l’ordre del dia. 



• Acta 82a reunió ordinària de 06 d’Octubre 2022

S’aprova per unanimitat l  ’  acta anterior  , de 6 d’octubre de 2022.

• Aprovació altes i baixes XCN
•

S’aprova per unanimitat l’alta del nou membre. 

Es comenta que amb aquesta nova entitat membre ja són 186 entitats, i es proposa com a
objectiu per  el  2023,  en motiu de la  celebració  dels  20  anys  arribar  a  200 organitzacions
membres. 

• Incidència  política:  Fons  de  Patrimoni  Natural,  Agència  de  la  Natura,  i  document

posicionament sobre transició energètica

S’explica que el passat 16 de novembre la XCN, juntament amb Ecologistes de Catalunya va

comparèixer al Parlament per exigir al govern una millor gestió i  transparència del Fons de

Patrimoni Natural. Era una compareixença que s’havia sol·licitat al gener de 2022 per part de la

CUP, i que no ha estat efectiva fins ara. El dia abans de la compareixença es va realitzar un dinar

amb la Consellera del DAC i el DG Polítiques Ambientals i Medi Natural, i la Comissió Executiva

de la XCN. Durant aquest dinar es van traslladar dades actualitzades de les despeses per el

2022 amb el Fons de Patrimoni Natural. La compareixença va anar força bé, i va durar més de 2

hores, durant les quals tots els partits polítics van estar força atents i fent preguntes pertinents.

Es va insistir  en la  necessitat  d’establir  uns  criteris  clars  de biodiversitat  en l’assignació  de

despesa associada al Fons. 



Es va comentar que més enllà de la compareixença cal complementar aquesta tasca amb una

tasca  d’incidència  a  nivell  de  govern  per  fiscalitzar  el  fons  i  seguir  insistint  en  el

desenvolupament d’eines com la llei de patrimoni natural i biodiversitat, la creació de l’Agència

de la Natura, etc.

Per altra banda, s’explica que des de la XCN s’ha participat al procés participatiu per la redacció

dels estatuts de l’Agència de la Natura (ANACAT). S’ha assistit a 3 sessions territorials, i s’ha

presentat  un  document  extens  amb  propostes  específiques  sobre  participació  i  implicació

ciutadana, incorporació del binomi salut i natura, i altres qüestions. Es destaca la importància

de que les entitats hi participin per fer sentir la veu del tercer sector ambiental en aquest

procés.

Finalment,  en  l’àmbit  d’incidència  política  de  la  XCN  s’explica  que  s’està  treballant  en  la

redacció  del  document  de  posicionament  de  la  XCN  sobre  model  energètic,  a  partir  del

document inicial preparat per l’Eduard Furró, com a vocal de la XCN, per la seva expertesa i

pertinença al Col·lectiu per a un nou model Energètic i Social. S’exposa l’estructura amb que

s’està treballant. I es proposa a GEPEC que és una entitat molt activa en aquesta temàtica i que

porta  molts  anys  treballant  en  aquest  àmbit  perquè  col·laborar  en  la  configuració  del

document. Des del GEPEC faran arribar a la XCN informes i estudis que tenen d’interès. 

També es comenta que s’ha fet una reunió amb l’associació de Micropobles de Catalunya, que

representa el 60% del territori, incloent tots els municipis de Catalunya amb menys de 1.000

habitants.  Se’ls  hi  ha  proposat  que es  facin  membres de  la  XCN,  i  també es  va  parlar  de

presentar una proposta per elaborar criteris comuns a nivell municipal perquè els micropobles

puguin  classificar  el  seu territori  i  orientar  la  conveniència  o  no de possibles  instal·lacions

fotovoltaiques a espais del municipi, en funció del grau de protecció i d’importància dels valors

naturals i agraris. En aquest sentit, es menciona que des de la Diputació de Barcelona s’ofereix

als municipis un recurs (SIG-xell) que pot ser una primera aproximació d’aquests valors.

Miquel Rafa explica que des del Consell de Protecció de la Natura, es preveu fer una reunió

amb  CADS  al  febrer  per  treballar  de  manera  conjunta  un  document  de  pressió  sobre  la

transició energètica i la compatibilitat amb la conservació de la natura. Caldrà veure si des de la

XCN es pot tenir algun paper en aquest procés.

• Germinadora de projectes: ajut Fundación Biodiversidad bioeconomia, etc.

S’informa  que  des  de  la  Fundación  Biodiversidad  s’ha  informat  que  sortirà  una  propera

convocatòria  sobre  projectes  de  conservació  que  generin  bioeconomia  vinculada  als  Next

Generation. 

Se’ns ha informat que sortirà a principis d’any i que augmentarà el pressupost de manera molt

significativa. La temàtica serà centrada en la gestió forestal sostenible. 



des de la  XCN s’està  preparant  una proposta  liderada per  la  XCN,  amb entitats  sòcies  per

presentar un projecte a la convocatòria de bioeconomia en partenariat. El projecte té com a fil

conductor la custòdia del territori i els serveis ecosistèmics vinculats. Com a centre de recerca

es  compta amb el  CREAF,  i  per  seleccionar  les  entitats  sòcies  que faran les  actuacions de

conservació sobre el terreny s’ha fet una crida a través d’àrea XCN amb uns criteris específics

del que s’està buscant. 

Per altra banda, es comenta que a finals de gener està prevista una reunió amb la directora i el

sotsdirector de Fundación Biodiversidad, per conèixer les prioritats i principals línies de treball

per els propers anys, i igualment poder exposar les accions en que actualment treballa la XCN.

• Plataforma persones propietàries per a la conservació de la natura

S’informa que el divendres 25 de novembre es fa fer un acte públic per donar a conèixer la

constitució de la nova associació Propietats per a la Conservació de la Natura, a Albanyà. La

XCN està donant suport tècnic, jurídic i administratiu, a la constitució d’aquesta nova entitat. Es

preveu la constitució formal a principis de gener. L’entitat està constituïda per una Junta de 10

persones  propietàries  d’arreu  de  Catalunya,  amb  tipologia  de  finques  diferents  (petites,

mitjanes i grans propietats, i entitats propietàries com Fundació Catalunya La Pedrera).

La XCN ha agafat el compromís de seguir donant aquest suport amb un màxim de 2 anys, per

tal d’ajudar en la seva arrencada i que pugui cercar els seus recursos propis per avançar cap a la

seva missió. S’ha sol·licitat reunió amb la consellera per poder presentar la nova entitat i donar

a conèixer la tasca que fan aquestes persones propietàries interessades en la conservació de

les seves finques.

• Tancament econòmic 2022 i pressupost 2023

En Pere Josep, com a tresorer de la  XCN, presenta el  tancament provisional  del  2022, que

preveu unes pèrdues d’uns 5.000 euros, però que s’està a l’espera d’ajustar el tancament en

funció del prorrateig final de l’IVA, que pot fer variar aquesta xifra. Part d’aquestes pèrdues

venen vinculades al  fet  que aquest  2022 no ha sortit  la  convocatòria  del  SOC de garantia

juvenil,  i  s’ha  assumit  amb  fons  propis  part  de  la  despesa  de  personal  necessària  per

desenvolupar les accions previstes al Pla d’Acció 2022.

Es presenta el pressupost per el 2023, que es situa en una xifra de 522.495 €, molt similar a les

darrers anys. Per aquest 2023 es preveu que l’ajut directe de la DG de Polítiques Ambientals

sigui de 250.000 euros, tal i com s’havia previst en el Pla de Treball conjunt, però que per el

2022 va quedar reduït a 200.000 euros. 



• 20 aniversari XCN i Congrés XCN 2023 

S’explica que el 6 de març de 2023 farà 20 anys de la creació de la Xarxa de Custòdia del

Territori, i es preveu fer un programa d’actes per celebrar-ho. Es proposa un acte institucional

amb gran representació de les principals autoritats de Catalunya, i representants dels governs i

principals entitats ambientals d’Espanya i Europa, per situar la XCN i les entitats com a actor

clau de país, i també es proposa fer el Congrés de la Conservació de la Natura, de 3 dies, i que

permeti esdevenir un espai important de trobada, coneixement i per compartir experiències i

projectes, per a totes els entitats membres de la XCN.

S’organitza  una dinàmica  per  posar  en  comú idees i  propostes  que  nodreixin  els  actes  de

celebració dels 20 anys. I es proposa treballar per part de l’equip de la XCN una proposta més

concreta per a la propera Junta de principis d’any, i fixar les dates per tal de poder començar a

convidar a totes les persones que volem que vinguin.

• Torn obert de paraula

 Sense cap punt més a destacar finalitza la reunió a les 14h.

Presidenta Secretari
Cristina Sànchez  Ander Achotegui       


